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Z OBECNÍ KRONIKY ŠTÍTKOV  
Založení Jednotného zemědělského družstva.  

… Počátkem roku 1972 se sloučila Jednotná zemědělská 
družstva Boubská, Bořanovice, Pravětín, Štítkov a Smrčná. Toto 
sdružení družstev přijalo název Jednotné zemědělské družstvo 
,,BOUBÍN“ se sídlem v Boubské. Předsedou byl Vendelín Krejsa ze 
Štítkova. 

Sloučením těchto pěti družstev vznikl celek o výměře 850 ha 
zemědělské půdy. JZD Boubín se zaměřilo hlavně na živočišnou 
výrobu. Za tím účelem byla postavena výkrmna pro 220 kusů skotu na 
farmě Bořanovice. Rovněž živočišné produkty se pohybují ročně 
kolem 1 000 litrů mléka a 200 kg masa z 1 ha zemědělské půdy. 

 Výsledky uplynulých let ukazují, že cesta socialisace vesnice 
byla správná, a že jedině tak, je zajištěna výživa národa. Utvořením 
Jednotných zemědělských družstev se na vesnicích mnoho změnilo. 
Přestaly časy, když do pluhu byly zapřaženy dvě kravky a tak 
zpracovávala políčka. Ti, kteří měli kousek pole a měli třeba jen kozu, 
těm zpracovávali pole potahem sedláci, ovšem museli potah 
odpracovat. Rovněž přestali existovat sedláci a chalupníci a tím také 
vymizela čeládka, která u sedláků sloužila a kterým se mnohdy říkalo 
pacholek a děvečka. 

Kronikář: Antonín Novotný, Štítkov 40  
 
Z PAMĚTNÍ KNIHY SDH SVATÁ MAŘÍ 

1929… Odchod jednatele p. Řezníčka…  
Před započetím nového školního roku 1929 – 1930 o prázdninách 
odchází dlouholetý pracovník a to pracovník, který byl hybnou pákou a 
snad možno říci jedním z těch členů výboru i sboru, kteří do myšlenky 
hasičské a při její uskutečnění dávají hodně ze svého životního elánu 
a volného času.  
Je to bratr Alois Řezníček, jednatel sboru, který byl jako řídící učitel 
přeložen na jiné působiště.  

Odchází neúnavný pracovník, člověk, který též nade vše 
miloval ochotnické divadlo a který také sám divadlo hrál, režíroval, 
vesnický to kantor se všemi znaky učitele kultury jimž se mohou 
přirovnat naši badatelé dob Tyla, Havlíčka atd. 

Zůstává po něm památka a to jím malovaná opona s obrazem 
kostelíka svatomářského, školou a s přilehlými chalupami a lesíkem 
Kalvárií v pozadí a kulisy znázvuvíjící les s poklidným jezerem.  

Ten na mimořádné členské schůzi, konaná dne 23. července, 
předává sboru dobrovolných hasičů dar 727 Kč z příkazu sdružení 
divadelních ochotníků ve Svaté Maří na zakoupení nových hadic.  

Členská schůze si volí nového jednatele, jímž se stává starosta 
obce Jan Pavlík.  
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Mladí hasiči Svatá Maří, aneb „jak jsme se 
na republikové finále hry Plamen 

probojovali“ 
Začínám tentokrát téměř pohádkovým názvem. Ono to 

ovšem je tak trochu pohádka, protože kdyby někdo řekl před 
sezónou, že se to stane, byl by asi za velkého snílka... Po zimní 
přestávce, kdy nám opět přibylo členů – již přes 50, jsme zahájili 
přípravu. Po vítězství v okresní soutěži Plamenu (již po šesté v řadě) 
jsme vyhráli i krajskou soutěž a poprvé v historii vyjeli na 
celorepublikové finále do Nového Jičína. Zde již nešlo o nějaký 
výsledek – 15. místo, proti tomu nejlepšímu z celé republiky, ale 
výhrou bylo jen to, že jsme se tam dostali. Krásné bylo, že se za námi, 
díky přispění obce a SDH, mohlo autobusem podívat i početné 
zastoupení rodičů a fanoušků a na místě nás podpořit. Všichni z nás 
si odnesli zážitek na celý život. Vyjeli jsme v pátek v poledne a vrátili 
se před půlnocí v neděli. Unavení, ale nadšení, šťastní a spokojení… 

Postupové soutěže hasičů SDH Svatá Maří 
Přes okrskové soutěže jsme se kvalifikovali na okresní 

soutěže. Měli jsme zastoupení v šesti kategoriích ze sedmi (nemáme 
družstvo ženy II – což vznáším jako výzvu pro ženy 30+ z obce…). Za 
okres Prachatice jde postoupit v pěti kategoriích. Děti, dorostenci, 
dorostenky, muži I a ženy I. U všech kategorií je zapsáno pro letošní 
rok jen jedno jméno… Svatá Maří. I muži II napodobili ostatní týmy 
a vyhráli okresní soutěž, ale dál bohužel nepostupovali, protože 
okresní soutěží to končí, škoda. Je zde vidět velká síla členské 
základny a díky vybavení a zázemí máme značný respekt u soupeřů. 
Dále pokračujeme i ve vývoji a testování nového hasičského 
sportovního vybavení pro firmu X-Flame, díky kterému dostáváme 

i novinky 
na trhu, 
které se 

teprve 
budou 

prodávat.           
Na 

závěr bych 
chtěl 

poděkovat 
všem, 

kteří se 
podílejí na 

úspěších 
našich družstev. Bez pomoci obce, starosty, SDH a jeho členů, 
trenérů, rodičů by bylo těžké vůbec něco uskutečňovat a 
samozřejmě největší poděkování patří dětem a mládeži. Kdy 
trénovaly i čtyřikrát týdně, aby měly natrénováno a podaly co 
nejlepší výkon pro společnou věc. Za to všem patří dík… 

       Jirka Smola 

Srdečně Vás 
všechny zveme 

 
25. prosinec na 
vánoční taneční 
zábavu v KD ve 
Štítkově 
 
 
29. prosince na 
promítání 
„Gumbalkan“ 
v hostinci U Koryta 
 
 
30. prosince na 
rockovou kapelu 
WIDLE v hostinci U 
Koryta 
 
 
31. prosince a 1. 
ledna na Mářský vrch. 
Kde bude zajištěno 
občerstvení. 
 
 
5. ledna na výroční 
schůzi SDH Svatá 
Maří 
 
 
6. ledna na výroční 
schůzi SDH Štítkov 
 
 
13. ledna na karetní 
turnaj v „PRŠÍ“ 
v Bohumilicích 
 
26. ledna na sportovní 
ples ve Svaté Maří 
 
10. února na tradiční 
pochod masek Štítkov 
+ Smrčná a Pravětín 
+ Trhonín 
 
13. února na tradiční 
pochod masek Svatá 
Maří 

 
1. března na hasičský 
ples ve Svaté Maří 
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Nejhezčí přezdívky 

      K přezdívkám, k vzniku trefných ojedinělých pojmenování, 
která nenajdete v žádném kalendáři ani seznamu, často vedou 
prožité situace, vztahy nebo jen pouhá pozorování. Vtipné 
postřehy ovládají především malé děti. Komentáře završují ve 
stylu pořekadla: co na srdci, to na jazyku.  

I u nás doma jsme se pozastavovali nad titulováním STARÉ 
babičky, vlastně už prababičky. Nějakou dobu trvalo, než jsem v 
brblání prvorozeného synka rozklíčovala, že Stará byla vlastně 
STRAKATÁ. A proč Strakatá? Babička nosila strakaté barevné 
zástěry a tak si ji náš Jiřik pojmenoval. Zůstala Strakatou až do 
konce svého života. 
      Jinou babičku jsme si pojmenovali my – dospěláci.  Jednalo 
se o maminku naší kamarádky. Trávila s námi i pár dovolených. 
Zvládala nejen výšlapy, ale i běžkování se sjezdy, které zakončovala 
telemarkem.  Zbytečně nemluvila – většinou jen, když byla tázána. 
Nevstupovala násilně do dění nás - tehdy mlaďochů – a 
blahosklonně naslouchala. Přesto oplývala zdatnými organizačními 
schopnostmi, ale také pochopením a obětavostí k vnoučatům, 
kterou je většina babiček obdařena. Ráda jsem ji pozorovala. Ničím 
nepřikrášlený obličej s řezanými rysy doplňovala silueta ostrého 
nosu. Její přitakání bylo prostě takové indiánské howgh … a tak 
jsme jí říkali INDIÁNSKÁ babička. Ani nevím, kdo se u nich doma 
prořekl, ale ona byla na své nové jméno hrdá. No pravá Indiánka! 
     MÍREČKOVIC byli sousedi od vedle. Už moje máma si 
hrávala s Mírkem, který byl hodný a ona divoká. Hodný Mírek měl 
hodného Mírečka a s tím jsem si hrávala já. Byl o rok mladší, o 
hlavu menší a také byl moje první dětská láska do doby, než jsem 
začala chodit do školy a ofrněla se nad mrňousem. Mírečkovic jim 
říkáme doteď. Míreček je už také děda, stále je hodný a rádi se 
vídáváme. Jen se bojím, že Mírečkovic se časem vytratí. Jeho syn je 
Honza a vnučka Sára. 

Přeci jen nejhezčí přezdívky jsou ty, které vznikají z lásky,  
přátelství a nebo z obdivu či dobráckého vtipu… 

V.Horská 
 

 
PF 2024 

Příjemné prožití vánočních svátků, mnoho 
štěstí, 

zdraví, osobních a pracovních úspěchů v novém 
roce 2024 přeje starosta obce 

Svatá Maří. 

 
Sběr oděvů, obuvi a 
textilu (kontejner na 
vsi) 
Do kontejneru patří 
veškerý čistý a suchý 
textil – oděvy, bytový 
textil, tj. záclony, závěsy, 
ložní prádlo, ručníky, 
potahy, ubrusy, a deky, 
spárovaná nositelná 
obuv 
(doporučujeme svázat 
každý pár k sobě), 
hračky. 
Do kontejneru nepatří 
znečištěný nebo mokrý 
textil, matrace, molitan, 
koberce, tašky, stany, 
spací pytle, netextilní 
materiály, komunální 
odpad, elektrospotřebiče, 
klece na zvířata a jiné. 
Textil doporučujeme 
ukládat 
zabalený, zavázaný v PE 
pytlích nebo taškách. 
Mějte prosím na mysli, 
že s tímto textilem je 
ručně manipulováno 
a volný textil 
se při vyvážení 
a manipulaci může 
znehodnotit. 
Vytříděné ošacení 
a textilní materiály jsou 
poskytovány 
charitativním 
organizacím v rozsahu 
jejich požadavků, kde 
se použije jako pomoc 
pro sociálně slabé 
a potřebné v krizových 
situacích nebo v centrech 
pomoci. Ta část, která 
není již vhodná k nošení 
se dále třídí na savé 
materiály vhodné 
pro výrobu čistících 
hadrů, netkaných textilií, 
geotextilií dále 
na materiály určené 
pro výrobu 
tzv. hadrových lepenek. 
Zbytek tvoří 
nezpracovatelný odpad, 
který dosahuje jen cca 
10 -15 % celkového 

objemu. 
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Okénko do naší školy … tentokrát na trhy ꩠꨶꩢꩣꩤꩡ 

Čas Vánoc patří k těm nejkrásnějším v celém roce, a 
především pro děti je to období plné napětí a překvapení. Celé je 
provázeno atmosférou pohody, ale i shonu a doplněno spoustou 
světýlek. Tento rok jsme se i my pokusili přispět k vánoční náladě a 
zároveň pomoci dobré věci.  V prostorách naší školky jsme 
uspořádali náš první předvánoční trh, jehož výtěžek byl původně 
určen na mikulášské balíčky pro děti. 

Samotné přípravy byly velmi včasné, protože bylo potřeba 
vyrobit dostatečné množství výrobků. Do práce se zapojili opravdu 
všichni – děti ve školce, děti ze školy a všichni zaměstnanci školy i 
jejich rodiny. Zpočátku jsme měli strach, že nebudeme mít dostatek 
výrobků k prodeji, ale ve chvíli, kdy jsme začali vše rovnat na 
lavicích, jsme nakonec řešili úplně opačný problém. Kam s nimi? 
Zaplnili jsme všechny stoly a poslední dva pokryly sladké dobroty, 
které jsme prodávali s vánočním čajem. 

Našimi prodejci se staly starší děti, které si tak procvičily 
finanční gramotnost v praxi. Každá dvojice dostala na starosti svou 
vlastní kasu a dvě lavice výrobků k prodeji. Mohli jsme začít. Ve čtyři 
hodiny odpoledne jsme dovnitř vpustili první návštěvníky a od té 
doby jsme jen s radostí přihlíželi, jak se třída plní lidmi a stoly se 
naopak rychle vyprazdňují. Naši malí prodavači se své role zhostili 
s chutí a grácií a my dospělí jsme tak jen přihlíželi skvělé práci 
našich dětí. Když jsme v šest večer zavírali budovu školy, zůstala na 
lavicích jen malá část výrobků. 

Za to radost byla veliká. Každá dvojice si spočítala svou kasu 
a konečná suma nás mile překvapila. Vybrala se mnohem vyšší 
částka, než jsme očekávali, a tak zbyde nejen na mikulášské balíčky, 
ale i na další dárky a potřeby pro děti.  

Chceme touto cestou poděkovat vám všem, kteří jste 
nákupem výrobků přispěli našim dětem. Také chceme poděkovat 
našim skvělým prodavačům za jejich čas, ochotu a poctivost. Zvládli 
jste to na jedničku s hvězdičkou! Nemalý dík patří také všem, kteří 
se podíleli na přípravě a organizaci trhů.  

Vaše pozitivní zpětná vazba je nám motivací pro příští trhy a 
jsme za ni velice rádi, jelikož je oceněním naší společné práce a 
snahy. Děkujeme. 

Bc. Jaroslava Bednářová Hopová 

Dovoluji si jménem všech zaměstnanců naší 
školy i jménem svým popřát všem příjemné 
prožití vánočních svátků a do roku 2024 hodně 
zdraví, radosti a lásky všeho druhu ꩠꨶꩢꩣꩤꩡ. 

Renata Gaudníková 

 
Obecní úřad 
Svatá Maří 

 
Úřední hodiny 
obecního úřadu pro 
veřejnost: 
 
Pondělí 15 - 17 
Středa 15 - 17 
 
Dále po telefonické 
dohodě.  
Tel: 725 018 148 

 
 

email: obecni-
urad@svatamari.cz 
www.svatamari.cz 

 
 

Tiskne Obecní úřad 
Svatá Maří 

Svatá Maří 34 
IČO: 00250716 

Neprodejné 
 
 

Redakční rada: 
Václav Bečka, 

Martina Bečková a 
starosta obce Pavel 

Mráz 
 

 
Další číslo vyjde 21. 
března. Příspěvky  
do příštího čísla 

zasílejte na email: 
becka3cz@gmail.com 

nejpozději do 5. 
března 2024 

. 
 
Redakce si 
vyhrazuje právo 
krátit příspěvky 
přispěvatelů. Za 
vyskytnuté chyby se 
omlouváme. 


